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K základním principům Osobního 
ohodnocení. Na rozdíl od minulých 
roků, kdy byla stanovena výše OSO  
v profesi (skupině profesí) ve stejné 
výši pro každého zaměstnance, je nový 
systém postaven především na kvalifi-
kačních kritériích.

Finance ve dvou balících
Objem finančních prostředků urče-

ných pro OSO byl rozdělen do dvou 
složek, variabilní a fixní v poměru 
30:70 %.Variabilní složka umožňuje za-
městnavateli krátit či zcela odebrat sta-
novenou částku, poruší-li zaměstnanec 
nastavená pravidla. Skládá se ze dvou 
kritérií, první je oblast zahrnující plnění 
povinností vyplývajících z popisu pra-
covních činností zaměstnance, plnění 
úkolů zadaných vedoucím zaměstnan-
cem, bezzávadnost služby, dodržování 

a efektivní využívání pracovní doby 
(komplexní hodnocení zaměstnance). 
Druhým kritériem je plnění povinnos-
tí vyplývajících z BOZP a důsledné 
používání OOPP. Ve fixní složce jsou 
především kvalifikační kritéria, která 
zaměstnanec buď splňuje a jsou mu v 
OSO přiznána, nebo je nesplňuje a při-
znána mu nejsou. Pokud jsou přiznána, 
nelze je krátit.

Další novinky
Nově je v OSO zavedeno finanční 

ohodnocení režimu „letmo“, režimu 
0/0-S a „krátkých obratů v taktové do-
pravě“.Dále byl do fixní složky převe-
den příplatek za praxi, ve stejné výši 
všech letových pásem a tarifních stup-
ňů jako v r. 2023. Tuto položku nelze 
nepřiznat ani žádným způsobem krátit.

Poslední položkou je kritérium 

„Beznehodovost“. To nebude přiznáno 
při zavinění MU. 

Za velmi pozitivní lze považovat 
fakt, že nastavený systém garantuje va-
lorizaci všech položek, dojde-li v násle-
dujících letech k nárůstu tarifních mezd. 
Zásadní je též skutečnost, že jakákoliv 
změna centrálních pravidel či jednotli-
vých kritérií Osobního ohodnocení je 
možná pouze v režimu dohody zaměst-
navatele a odborových organizací.

Možné úpravy po půlroce
Protože se jedná o změnu zásadní, 

zaměstnavatel ve spolupráci s odbo-
rovými centrálami po cca 6 měsících 
vyhodnotí parametry nastaveného sys-
tému a v případě zjištění nedostatků 
plynoucích z praktických zkušeností, 
budou jednotlivá kritéria upravena.

Josef Bock

GIS portál na Vysočině
V rámci intenzivnější komunikace  

s veřejností spustila Správa železnic geo-
grafický informační systém (GIS) pro 
úsek Velká Bíteš – Brno, který přehledně 
ukazuje předpokládanou trasu vysoko-
rychlostní trati zasazenou do mapových 
podkladů. Návštěvníci GIS portálu mo-
hou pomocí jednoduchého systému klást 
dotazy či připomínky přímo k místům, 
která je zajímají. Následné odpovědi bu-
dou do portálu zasílat přímo odborníci ze 
Správy železnic.

GIS portál pro úsek VRT Vysočina 
fáze I je veřejnosti přístupný od začátku 
letošního roku. Zájemci najdou odkaz 
na webových stránkách Správy železnic  
v sekci úseku VRT Vysočina fáze I. Por-
tál nabízí uživatelům zobrazení různých 
typů podkladových map – například zá-
kladní, katastrální nebo hlukovou. Díky 
tomu budou lidé schopni rozlišovat prvky, 
jako jsou silnice, mosty, tunely a další. 

Mapové podklady rovněž ukážou, zda je 
plánovaná trať situována v zářezu, nebo 
na náspu.

Webové stránky Správy železnic již po-
skytují online přístup ke GIS portálům pro 
úseky VRT Jižní Morava, VRT Moravská 
brána I, VRT Moravská brána II a VRT 
Polabí. Postupně vzniknou pro všechny 
plánované úseky vysokorychlostních tra-
tí.              (sž)

Přímý odkaz na GIS portál:

Po jednání vznikla přijatelná dohoda pro všechny strany
Nové osobní ohodnocení
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Premiérová Rajská zahrada

Premiérovým vlakem zahájivším „bez 
slavnostních oficialit“ provoz zastávky 
Praha-Rajská zahrada na tratích 071  
a 232 (po dopravní stránce součást dál-
kově řízené výhybny SKÁLY – následnice 
někdejší odbočky Skály) byl v neděli 10. 
prosince vlak 9439 s příjezdem v 0:12 
hod. Vlak 9551 s příjezdem v 0:01 jel 
ještě podle před minutou skončené plat-
nosti GVD 2022/2023, v němž v zastáv-
ce Rajská zahrada projížděl. Spoj 9439 
do Milovic, vedený EJ 471.036 odjížděl  
z pražského hlavního nádraží úderem půl-
noci, v okamžiku zahájení platnosti GVD 
2023/2024.

Byl jsem zvědavý – coby s největší 
pravděpodobností nejstarší ve vlaku ces-
tující šotouš – na „první frekvenci“ vystu-
pující na nové zastávce. Při výstupu jsem 

byl mile překvapen nastupující šoto ge-
nerací. Z EJ vystupovala více jak desítka 
mentálně „spřízněných“ osob, jsoucí hla-
sitě uvítána početnými fotouši dokumen-
tujícími příjezd prvního vlaku. Nechyběly 
ani vítací „bublinky“.

Během „popůlnočního“ rozjezdu ná-
sledovaly vlaky 5851 do Poděbrad a 9520 
do Mělníka. 

„Mladá“ komunita se zjevně věnovala 
dalším vlakům – pro cestu z nástupiště 
jsem využil výtah spojující ulici s nástupi-
štěm a lávkou nad kolejemi, protože k nej-
bližší zastávce MHD na Černém mostě, 
vzdálené cca 20 minut chůze, jsem šel za 
drobného deště na noční bus sám. „Krtčí 
dráha“ se již uložila k odpočinku.

Miroslav Zikmund
Snímek fotoarchiv ČD

Očima Jiřího Adolfa
Letošního osmého ledna byla uzavřena dohoda zaměstnavatele a dvanácti odborových centrál působících u ČD a. s. 
na nově zavedených principech Osobního ohodnocení (OSO), vznikla tzv. Centrální pravidla“. V průběhu velmi nároč-
ného, dlouhodobě vedeného jednání byly mnohdy postoje zaměstnavatele a odborových centrál k parametrům OSO 
výrazně rozdílné. Je nutné zdůraznit, že často odlišné názory k jednotlivým kritériím prezentovali i zástupci odborových 
organizací a nalézt shodu bylo poměrně obtížné. Přestože se jedná o radikální změnu, dospělo se nakonec k dohodě 
přijatelné pro všechny strany. 

„Pokud dosud probíhala výměna 
starších vlaků za nové jakousi evolucí, 
pak rok 2024 bude na české železnici 
představovat malou revoluci. Výrobci 
Škoda Group, polská PESA, konsor-
cium Siemens Mobility–Škoda Group  
a Siemens Mobility prostřednictvím 
leasingové společnosti RSL by nám 
měli letos dodat skoro 140 elektrických, 
motorových a netrakčních jednotek  
a elektrických lokomotiv. Když bude-
me počítat každý vůz a článek jednotek 
samostatně, je to zhruba 440 jednotli-
vých vozidel. Přepočteno na sedačky 
uvedeme do provozu víc jak 22 000 
pohodlných míst v klimatizovaných  
a bezbariérových vlacích s palubní Wi-
-Fi a dalšími vychytávkami, které patří 
k cestování v 21. století. Pro představu 

– tolik míst k sezení v moderních vla-
cích odpovídá zhruba počtu obyvatel 
Strakonic, Sokolova nebo Klatov,“ říká 
předseda představenstva a generální 
ředitel Českých drah Michal Krapinec.

Více Regiofoxů
Ke složení nových vozidel řekl člen 

představenstva a náměstek generálního 
ředitele ČD pro osobní dopravu Jiří Je-
šeta. Letos budou podle jeho slov po-
kračovat dodávky elektrických jedno-
tek RegioPanter ve dvou a třívozovém 
provedení a koncem roku by měly být 
naplněny oba rámcové kontrakty na 
celkem 110 jednotek. 

„Počítáme také se zahájením dodá-
vek RegioFoxů, které nabraly zpož-
dění hlavně v oblasti schvalování do 

provozu. Kvůli tomu bychom měli le-
tos najednou nasadit do provozu jejich 
větší počet. V létě plánujeme zahájení 
zkušebního provozu ComfortJetů na 
lince Praha – Ostrava a Ostrava – Pra-
ha – Františkovy Lázně a následně také 
na vlacích do Berlína. A během roku 
budeme pokračovat v přebírání 22 lo-
komotiv Siemens Vectron od leasingo-
vé společnosti RSL. Na konci roku tak 
budeme mít k dispozici od této firmy  
50 moderních lokomotiv,“ uvádí Jiří 
Ješeta

Vlaky do regionů
Nová vozidla budou jezdit na kole-

jích 13 krajů České republiky. Největší 
počty nových regionálních souprav bu-
dou nasazeny v Praze a ve Středočes-
kém kraji, v kraji Královéhradeckém  
a Olomouckém. Mnohdy přejíždějí 
nové jednotky hranice regionů a ob-
slouží tak i více krajů najednou. 

V roce 2024 budou dodány nové 
jednotky například pro tratě České 
Budějovice – Rybník – Lipno nad Vl-
tavou, Praha – Ústí nad Labem, z Hrad-
ce Králové do Chlumce nad Cidlinou  
a Týniště nad Orlicí, dále pro tratě Par-
dubice – Havlíčkův Brod a Havlíčkův 
Brod – Jihlava – Slavonice, z Přerova 
přes Otrokovice a Staré Město u Uh. 
Hradiště do Břeclavi a na mnoho dal-
ších páteřních i regionálních tratí.

Text a foto Lukáš Kubát 

Malá revoluce na dráze
Letos přijede pro ČD 8,5 km dlouhý vlak nových vozidel

ČD začnou v nových motorových jednotkách řady 847 testovat motorovou naftu se zvýšeným obsahem udržitelné 
biosložky na bázi hydrogenačně upraveného rostlinného oleje (HVO). Cílem společného výzkumného projektu, který 
je rozvržen do let 2024 až 2025, je ověřit použitelnost této bionafty v osobních motorových jednotkách a následné její 
nasazení v běžném provozu.

Masaryčka s platformou
Na Masarykově nádraží v Praze začala 11. ledna jeho přestavba. Vznikne platfor-

ma nad kolejištěm, lepší spojení s Florencí a namísto dosavadních sedmi kolejí budou 
vlaky přijíždět na kolejí devět. Bude také nový vestibul a odpočinková plocha. Hotovo 
má být v roce 2027 a přestavba vyjde na 3,39 miliardy korun. Stavbu dnes slavnostně 
zahájili ministr dopravy Martin Kupka (ODS), generální ředitel Správy železnic (SŽ) 
Jiří Svoboda a zástupci hlavního města, stavebníků a firmy Penta, která vlastní okolní 
domy. Zhotoviteli stavby jsou společnosti STRABAG Rail a STRABAG. Na přestavbu 
nádraží získala SŽ téměř 84 procenta financí z evropských fondů. Masarykovo nádraží 
je nejstarším nádražím v metropoli. Denně jím projde až 30.000 cestujících. Nádraží 
bude po přestavbě trati z Prahy na Kladno a Letiště Václava Havla v Ruzyni výchozí 
stanicí dráhy na letiště.                   (čn)

Loňského druhého prosince zachytil náš kmenový fotograf zvláštní osobní mi-
kulášský vlak v Chocni v pravé předvánoční atmosféře.                  Foto Jiří Adolf
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Německé dobrodružství

Cíle, které byly stanoveny pracovní 
skupinou na podzim loňského roku, 
byly splněny. Byl zpřístupněn portál 
Správy železnic, nastavena přímá ko-
munikace s výrobci vozidel a doda-
vateli technologií, probíhá pravidelná 
výměna dat z vyhodnocování výpadků 
systému a byl uskutečněn první zátě-
žový test ETCS simulující výhradní 
provoz mimo „Uničovku“ na trati Staré 
Město u Uherského Hradiště – Břeclav. 

Pět nouzových zastavení
Zátěžovou zkoušku na trati Staré 

Město u Uherského Hradiště – Břeclav 
řídili dispečeři z Centrálního dispe-
čerského pracoviště (CDP) Přerov ve 
spolupráci s dodavateli celého systé-
mu. V první noc se uskutečnilo 76 jízd 
zkouškových vlaků, u kterých došlo  
k jednomu nouzovému zastavení  
z technických důvodů. Přesnou příčinu 
bude možné určit až na základě přes-
ných analýz diagnostických záznamů. 
Dále jsme zaznamenali nouzové zasta-
vení vlaku vlivem nesprávné obsluhy 
strojvedoucím, zde ETCS zareagovalo 
zcela správně a bezpečně. 

Během druhé noci proběhlo celkem 
72 jízd zkouškových vlaků ve čtyřech 
skupinách, tentokrát s bilancí čtyř nou-
zových zastavení vlaku z technických 
důvodů. Po podrobné analýze bude 

zřejmé, zda šlo o rozpad spojení, nebo 
o jinou příčinu. V jednom případě do-
šlo ke zhasnutí návěstidla před vlakem  
s následným nouzovým zastavením. 
Jednalo se o korektní a bezpečnou re-
akcí systému ETCS na vzniklou situaci. 

Kromě toho byly identifikovány pří-
pady nesprávného načtení balíz vlakem 
na jedné balízové skupině, avšak bez 
vlivu na bezpečnost a dostupnost sys-
tému. Tyto balízy budou proměřeny  
a případně nahrazeny novými. 

Druhý test v březnu
Spolupracující železniční dopravci 

vítají realizaci zátěžových testů, do kte-
rých se chtějí zapojit. Druhý zátěžový 
test je naplánován na konec března na 
jiné koridorové trati. Během následu-
jících dvou měsíců proběhnou další 
kroky, především technického a orga-
nizačního rázu. Plánováno je otestová-
ní úpravy konfigurace systému, která 
by umožnila větší toleranci pro obno-
vu rozpadlého spojení mezi traťovou  
a mobilní částí. Analýza výpadků systé-
mu bude doplňována o kompletní data 
a bude směřovat k automatizaci hlášení. 

Díky dílčím úpravám na vozidlech 
i přenosové síti ubylo významně vý-
padků v komunikaci mezi traťovou  
a palubní částí ETCS na trati Olomouc – 
Uničov. Na některých RegioPanterech, 

které se pohybují pod dohledem ETCS, 
byla pozice antén zkušebně upravena. 
Škoda Transportation bude nyní na zá-
kladě povolení zkušebního provozu od 
Drážního úřadu testovat nové umístění 
antén na dalších jednotkách. Dosavad-
ní výsledky ukazují, že posun antén  
v kombinaci s posílením signálu na pře-
nosové síti pomohl. Nyní se budou řešit 
další úpravy v konfiguraci přenosové 
sítě a na problematická místa budou na-
instalovány další vysílače.

Zabránil srážce vlaku
„Všichni členové skupiny pracují  

s nestandardním nasazením a zátěžový 
test byl výsledkem výborné spoluprá-
ce napříč sektorem. Všem bych chtěl 
tímto znovu poděkovat,“ řekl ředitel 
technické sekce Drážního úřadu Radek 
Šafránek.

„Systém ETCS nám začátkem roku 
poskytl důkaz o své důležitosti, kdy za-
bránil srážce vlaku s posunovým dílem 
v Břeclavi při projetí návěsti zakazující 
jízdu. Vlaku jedoucímu pod dohledem 
ETCS vjel do postavené cesty posuno-
vý díl, který projel návěst stůj. Systém 
ETCS okamžitě zareagoval a vlak za-
stavil ještě před použitím generálního 
stopu,“ doplnil ředitel Drážního úřadu 
Jiří Kolář.

(ps, nef)

Účastníci jednání pracovní skupiny ETCS, která se sešla 17. ledna, zhodnotili dosavadní pokrok v implementaci systé-
mu a nastavili další kroky. Od prvního setkání skupiny v říjnu loňského roku se rozběhla intenzivní spolupráce všech 
zapojených subjektů a byly uskutečněny konkrétní kroky k vylepšení funkčnosti systému ETCS. 

Dvě noci zkoušek na Ferdinandce

Krátce
Podobu VRT v Praze můžete ovlivnit i vy!
Správa železnic spustila tzv. pocitovou mapu, on-line portál, který dává ve-

řejnosti příležitost zapojit se do přípravy projektu vysokorychlostní trati (VRT) 
v Praze od samotného počátku. V pocitové mapě občané vyznačují místa, která 
jsou pro ně hodnotná, nebo je naopak trápí a chtějí je změnit v rámci výstavby 
nové trati. Jejich podněty převezmou odborníci, kteří je zapracují do urbanistické 
koncepce území, kterým nová trať prochází. 

Na severu Moravy jezdí další vlaky RegioPanter
Dodávka pětice moderních vlaků RegioPanter pro Moravskoslezský kraj je 

kompletní. První elektrická dvouvozová jednotka řady 650.2 do kraje dorazila na 
začátku roku 2023, další čtyři pak v prosinci. Nasazeny do provozu byly s novým 
jízdním řádem 2024, který vstoupil v platnost v polovině prosince. České dráhy 
tak pokračují v rozsáhlé obnově vozidlového parku na severu Moravy. Dodávky 
nových vlaků jsou v plánu i v příštích letech, kdy se Moravskoslezský kraj stane 
vůbec prvním regionem, ve kterém začnou jezdit bateriové vlaky

Výstavba nadjezdu ve Velké Chuchli se blíží
Několikaleté čekání na mimoúrovňové křížení železniční trati v centru Velké 

Chuchle se blíží ke zdárnému konci. SŽ vypsala v lednu veřejnou zakázku na 
zhotovitele silničního nadjezdu, její předpokládaná hodnota je 475 milionů ko-
run. Stavba začne výstavbou nadjezdu ze Starochuchelské do Mezichuchelské 
ulice. V další etapě prací se vybuduje podchod pro pěší, čímž dojde k definitiv-
nímu zrušení stávajícího čtyřkolejného přejezdu. Realizace akce se předpokládá  
v letech 2024 až 2026. Její dokončení přinese výrazné zvýšení bezpečnosti silnič-
ního i železničního provozu.

Modernizace nádražní budovy v Ostravě-Vítkovicích
SŽ vypsala další tendr na celkovou rekonstrukci rozsáhlé památkově chráně-

né budovy, tentokrát se jedná o vrcholné dílo architekta Josefa Dandy z roku  
1967 v Ostravě-Vítkovicích. Cílem stavby je její komplexní obnova a nové uspo-
řádání vnitřních dispozic s důrazem na komerční využití. Součástí prací bude 
také rozsáhlá renovace obvodového pláště, skládajícího se z tzv. boletických pa-
nelů. Plánuje se i vylepšení přednádražního prostoru.

Pracovní skupina ETCS pokročila a stanovila další úkoly Chodovský bunkr
V prosinci 2023 byla v ŽST Chodov 

dokončena stavba nové „výpravní“ 
budovy. Název je poměrně nadnesený, 
protože se jedná pouze o novostavbu 
určenou pro cestující – čekárna, vý-
dej jízdenek, zázemí pro zaměstnance 
pokladny. 

Betonová stavba, obtížně pojmeno-
vatelného geometrického tvaru, vzhle-
dově připomíná spíše vojenský bunkr 
pohraničního opevnění. Když jsem oku-
koval novostavbu při dokončovacích 
pracích, jeden z dělníků se takto lapi-
dárně vyjádřil.

„Bunkr“ je umístěn blíže městu,  
u vstupu do vybudovaného podchodu 

na nástupiště číslo 2, který je v součas-
nosti „prodlužován“ pod kolejištěm do 
ulice Hrnčířská.  Nahrazuje historickou 
staniční / výpravní budovu někdejší 
Buštěhradské dráhy z minulého tisí-
ciletí (1870), která půjde pro značnou 
zchátralost k zemi. Postupné chátrání 
je dobře patrné z fotek na webu mapy.
cz, porovnání let 2010 a 2022. Na jejím 
místě bude vybudována točna pro BUS.

ŽST Chodov je dálkově řízena ze ŽST 
Karlovy Vary, technologická zařízení 
jsou umístěna v novostavbě vedle pů-
vodní budovy. 

 Miroslav Zikmund

Silvestrovské 
ohně

V jinou, než rutinní směnu se promě-
nila moje jízda za česko-německé hra-
nice jednoho podzimního dne. Prvních 
pár hodin směny by se chtělo říct téměř 
jako do protokolu: směna probíhala bez 
závad. Na pražském odstavném nádra-
ží jsem si mazácky nastavil německý 
jízdní řád EBULA na běh podle pravi-
delného času s tím, že se přece nemůže 
nic stát a případných pár minut zpož-
dění jistě umím hravě zkorigovat. Má 
dokonalá teorie začala dostávat na frak 
pár set metrů za hraniční čarou, hned na 
odjezdovém návěstidle ze Schöny.

Große Probleme
Na odjezdovém návěstidlo svítilo 

klidné žluté světlo, které tam strojve-
doucí vídá velmi zřídkakdy. Na dalším 
oddílovém už stůj. Když se 15 minut 
nic nedělo, pojal jsem iniciativu a jistě 
stisknul tlačítko 2 na radiopojítku. Po 
minutě vyzvánění se spojení přerušilo, 
a tak jsem se jal kontaktovat kolegu ně-
meckého vlakvedoucího abych zjistil, 
jestli neví něco víc než já. Vlakvedoucí 
věděl úplně to samé, totiž nic, Infor-
moval jsem ho aspoň, že před námi už 

alespoň 20 minut stojí nákladní vlak.
Poté se na vysílačce objevila čísli-

ce 1. Tuše problémy jsem se kolegovi 
předpisově ohlásil a osoba na druhé 
straně začala svou rozpravu slovy, kte-
ré snad nepotřebují českého překladu: 
„Hallo Kollege, hier Leipzig, hmm, wir 
haben große Probleme…“

Bylo mi řečeno že na trati je poru-
cha zabezpečovacího zařízení a nyní 
německý kolega vůbec netuší, kdy 
a co bude dál. A že prý mě pak bude 
informovat.

Vlak jsem dovezl celý
Po 65 minutách čekání mně náklad-

ní vlak rychlostí hlemýždího sprintu 
zmizel z dohledu. Následovala žlutá, 
za ní dvě žluté pod sebou. Rychlostí 
předchozího nákladního vlaku jsem 
se „přiřítil“ pod stavědlo nádraží Bad 
Schandau Ost.

Rádiový klid netrval dlouho a paní 
výpravčí Holmannová mě poprosila, 
abych si připravil rozkaz. Jízdou podle 
rozhledu jsem se dokutálel k nástupiš-
ti schandauského nádraží, kde jsem po 
zastavení panem výpravčím požádán  

o sdělení, zda vlak přijel celý. 
Okamžitě jsem si zavrhl myšlenku 

(byť předpisově zcela správnou) požá-
dání kolegy vlakvedoucího s žádostí  
o sdělení celistvosti vlaku. Nejméně tři 
stovky lidí na nástupišti se totiž domá-
haly spravedlnosti, tedy nástupu do již 
značně zpožděného expresu.

Bryskně jsem zjistil nutný počet 
vagónů z dokumentace vlaku a když 
bylo mé počítání shodné s počtem vozů 
stojících u nástupiště, tak jsem panu 
výpravčímu ohlásil úplnost našeho vla-
ku. Pan výpravčí poděkoval a já jsem  
s devadesátiminutovým zpožděním 
hrdě dosáhl nádraží Drážďanech.

Bouřce vstříc
Po standardních rituálech (WC, sva-

čina, pití, teorie v podobě PDOJ) jsem 
se jal zjišťovat, kdy a kam přijede můj 
vlak zpátky do země mlékem a strdím 
oplývající, prostě domů Všechny in-
formační systémy informovaly o dvou-
hodinových zpožděních všude vůkol. 
Na fírcimře jsem potkal známé tváře,  
a prohodil pár vlídných lidských slov  
v cizí řeči.

Kolega Marco mě ochotně ukázal 
německé provozní aplikace, které má 
strojvedoucí k dispozici a já jsem opět 
žasnul s otevřenými ústy a tiše závi-
děl... Přidala se k nám do hovoru asi 
metr a půl vysoká paní a s úsměvem 
na rtech se mě zeptala, jestli jsem to já, 
kdo veze vlak do Čech? Hrdě jsem od-
větil že ano. Pročež paní už s trochu po-
chmurnějším výrazem řekla, že je vlak 
plný a budeme nemálo lidí vysazovat. 
Informoval jsem tedy na známé krát-
ké volbě pána ovládajícího drážďan-
ské nádraží s tím, že může návěstidlo 
vzít zpátky a já mu dám vědět, co bude  
a až to bude. Tázavým výrazem jsem 
se podíval na paní vlakvedoucí a ta mi 
obratem odpověděla, že očekává, že 

odjedeme v padesátou minutu. Hodinky 
ukazovaly 13.20.

Co paní vlakvedoucí slíbila, to taky 
dodržela. A my jsme se s téměř dvoua-
půlhodinovým zpožděním vydali vstříc 
běžné podzimní bouřce o několik desí-
tek kilometrů jižněji.

V Roudnici otáčíme
Jen se nám kola v Děčíně pohnula, 

ozval se známý zvuk služebního mobil-
ního telefonu a dispečerský aparát nej-
většího dopravce v České republice mi 
velmi pokleslým tónem hlasu oznamo-
val, že budeme muset otáčet v Roudnici 
nad Labem a nějaká „hadrová souprava 
ze Žiliny“ nám oplátkou naproti přive-
ze lidský náklad z hlavního města.

Je zbytečné se rozepisovat o vulga-
rizmech cestujících, a zejména vlako-
vého personálu, který přijel z Německa, 
když všichni museli vystavit svá těla 
velmi silné bouřce a totálně se promočit 
na otevřeném roudnickém nádraží. 

S více než hodinovým zpožděním 
jsem konečně ulehl na komfortní lože 
drážďanského hotelu, zcela netradičně 
bez nápoje na spaní...

Další problém
Protože sem se vyspal téměř do rů-

žova, dal jsem ranní hygienu většího 
rozsahu a sotva jsem se vrátil do obýva-
cího pokoje, vytrhl mě z letargie uřva-
ný zvuk služebního mobilního telefonu. 
Kolega Vojta začal slovy: „Ahoj, vezu 
178 a ty už všechno víš, že?“

I ve sluchátku asi tušil můj nechá-
pavý výraz. Po krátké odmlce jsem se 
dozvěděl, že jsem měl být všemi infor-
mován, že na jeho vlaku jede i stude-
ná lokomotiva, která je určená k tomu, 
aby můj vlak i se zahořenou loko řady  
193 dopravila zpátky domů.

Zahlodal ve mně červíček nejistoty 
a pro klid duše jsem zavolal do Lip-
ska tamním pánům dispečerům, jestli 
opravdu platí, že podle dávno vydané 
české provozní informace já mám jet 

vlakem do Prahy jako cestující? 
„Hmm, ich gucke,“ ozvalo se na dru-

hé straně aparátu a bylo slyšet velmi 
zuřivé bouchání do klávesnice, takže 
si skutečně info ověřoval. Byla mi opět 
oznámena existence nějakého problé-
mu s tím, že mě kolega zavolá hned 
zpátky.

Kdo je tady fíra?
Když se ozval, opět se uvedl slovy  

o existenci jistého problému a že oni 
mají v papírech napsáno, že němec-
ký kolega jede do Prahy jako cestující  
a že vlak mám vést já.  Ještě že máme 
v dnešní přetechnizované době tolik 
digitálních prostředků, a tak přesné 
informace...

S kolegou Dirkem jsme se potkali  
u záchranné lokomotivy a dohodli pro-
vedení posunu. Pyšně jsem se jmenoval 
do role posunovače. Poté jsem jeden 
UIC kabel z modrého stroje řady 193 
už méně pyšně odeslal na červeném 
stroji řady 101 zpět do německého 
vnitrozemí...

Kolega Dirk se nechtěl pustit pák, 
 a tak jsme až do českého hlavního měs-
ta moudře hovořili o situaci na našich 
domácích železnicích. V Praze stan-
dardně rychlý obrat s hodinovým zpož-
děním a celý natěšený jsem se vydal 
vstříc saské metropoli.

Dnes mluvím česky
Po obligátním rozhovoru s paní vý-

pravčí Hollmannovou na věži nádraží 
Bad Schandau Ost jsem se opět rych-
lostí šnečího běhu dopravil k hraně 
nástupiště nádraží Bad Schandau. Pak 
jsem se po brzké večeři dočkal svého 
vlaku, tedy standardně hodinu a půl 
zpožděného a pln dobrodružných zážit-
ků jsem se vydal směrem domů. Druhý 
den jsem se pak raději omluvil paní lek-
torce z účasti na hodině němčiny, neboť 
jsem zase potřeboval mluvit krátký čas 
svojí mateřštinou.            Tonda Sehnal

Foto Sebastian Steuer

Když nastanou na mezistátní trase skutečně velké potíže

Přeshraniční vozba má často tolik podob, jako duha barev. Občas je to idylická cesta po zelené vlně, kdy vysílačka ani 
nehlesne a jízdní řád je svátost s vteřinovou přesností. Jindy je to napínavé dobrodružství plné krkolomných předpiso-
vých situací a jízdní řád je jen teoretickou změtí číslic a člověk si sáhne na dno svých jazykových znalostí.

Jestliže jste se o silvest-
rovském večeru procházeli 
nočním Brnem a zabrou-
sili jste na Petrov, jistě jste 
si nenechali ujít výhled  
z tamních teras. A pokud 
jste měli štěstí, mohli jste 
narazit i na neobvyklou 
ohnivou podívanou, které  
v pozadí sekundovaly vlaky 
na hlavním nádraží. 

Foto Martin Ježek
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CDV dokončilo desetiměsíční projekt faktorů nedovolených jízd
Projetá návěstidla

Při řešení projektu bylo využito 
statistické analýzy dat o projetých ná-
věstidlech z let 2013-2022 a obsahové 
analýzy závěrečných zpráv o výsled-
cích šetření nedovolených jízd vlaků. 
Nesmírně cenným zdrojem informací 
byly hloubkové individuální rozhovo-
ry se strojvedoucími, výpravčími a za-
bezpečovacími techniky. Zde bychom 
chtěli poděkovat našim konzultantům 
za jejich odborné přispění i čas, který 
nám věnovali (rozhovory trvaly i něko-
lik hodin). Vděčni jsme však i náhodně 
osloveným strojvedoucím a výpravčím 
za příležitostná krátká interview, která 
nám poskytla řadu užitečných vodítek. 
Za čas a odborná stanoviska děkujeme 
i expertům, kteří se v závěru projektu 
účastnili diskuse nad výstupy v rámci 
skupinových rozhovorů. 

Pět okruhů psychologických příčin
Obsahová analýza závěrečných 

zpráv z vyšetřování MU posloužila  
k vymezení psychologických příčin 
vzniku nedovolených jízd. Takto je 
možné definovat rizikové situace, které 
zvyšují pravděpodobnost mimořádné 
události, a cíleně jim předcházet. 

Celkem bylo na základě zpráv nale-
zeno pět okruhů kognitivně psycholo-
gických příčin, které přispěly ke vzniku 
mimořádné události: příčiny na úrovni 
vnímání (tedy problém při získávání 
informace z prostředí), konfirmační 
zkreslení (spolehnutí se na sled potvr-
zujících signálů a naopak ignorování 
signálů, které nepotvrzují zamýšlenou 
akci), návykové zkreslení (spolehnutí 
se na to, že události probíhají zavede-
ným způsobem), automatické chování 
(přechod do stavu, kdy člověk vykoná-
vá činnost víceméně automaticky a se 
sníženou schopností testování a úpravy 
své činnosti) a efekt nadměrné sebedů-
věry (vědomé spolehnutí se na vlastní 
pochopení situace a ignorování nesou-
hlasných signálů). 

Typologická analýza
Na obsahovou analýzu z hledis-

ka psychologie navázala typologická 
analýza, která identifikovala čtyři typy 

mimořádných událostí podle mechani-
smu (tzv. scénáře) vzniku. Jde o odjezd 
proti „Stůj“ z dopravny (téměř vždy  
v osobní dopravě), nezastavení po jíz-
dě na návěst „Výstraha“, projetí „Stůj“ 
vjezdového návěstidla a projetí oddí-
lového či jiného návěstidla. Pro praxi 
je důležitým aspektem analýzy to, zda 
podstatou nedovolené jízdy byla chyba 
ve fázi vnímání návěsti, chyba při zpra-
cování této informace či chyba v prove-
dení samotného brzdění. 

Nejfrekventovanějším typem je od-
jezd proti „Stůj“ z dopravny. Typicky 
strojvedoucí s vlakem odjede v době 
pravidelného odjezdu, ale bez výpravy. 
Absolutní většina odjezdů proti „Stůj“ 
je důsledkem chyby ve fázi vnímání, 
kdy strojvedoucí si zakazující znak vů-
bec neuvědomí či jej z nějakého důvo-
du nemůže vidět. Přispívajícími faktory 
jsou zde silná fixace na dobu pravidel-
ného odjezdu, absence bezpečnostní 
pojistky v případě omylu strojvedoucí-
ho, absence přenosu návěsti „Stůj“ na 
hnací vozidlo, rozptýlení strojvedou-
cího jinými činnostmi (kontrola dve-
ří, cestujících, obsluha radiostanice), 
špatná viditelnost návěstidla (umístění, 
protislunce) nebo provozní situace. Klí-
čovým opatřením je u tohoto typu pří-
tomnost komunikace mezi výpravčím  
a strojvedoucím, zajištění vysoké kvali-
ty návěstění, případně i zapojení vlako-
vé čety do procesu výpravy vlaku. 

Další typ, nezastavení po jízdě na ná-
věst „Výstraha“ znamená situaci, kdy 
strojvedoucí nereaguje či nesprávně re-
aguje na návěst „Výstraha“ vjezdového 
(méně obvykle cestového) návěstidla  
a u následujícího hlavního návěstidla 
nezastaví. Tyto MU se vyskytují ve 
všech fázích chyby ve smyslu vnímání, 
zpracování či provedení, a proto je při 
podrobnější analýze nutné zařazovat je 
do podtypů, z nichž každý vyžaduje jiný 
okruh preventivních opatření. Variabili-
ta faktorů přispívajících k těmto MU je 
značná, proto i okruh možných opatření 
je poměrně široký. Zcela zásadní je zde 
však včasná a jednoznačná komunikace 
mezi výpravčím a strojvedoucím, opti-
malizace provedení návěstidel a jejich 
správné umístění, napomohlo by i kó-
dování alespoň vybraných částí stanice 
počínaje vjezdovým návěstidlem.

Projetí „Stůj“ vjezdového návěstidla 
jsou méně frekventovaná a vyskytují se 
ve fázi vnímání a zpracování. Dochází 
zde převážně k přehlédnutí vjezdového 
návěstidla vlivem rutinního očekává-
ní „Volno“, k čemuž přispívá odvede-
ní pozornosti dalšími činnostmi nebo 
problematikou komunikací, může dojít  
i k záměně návěstidel vlivem špatné vi-
ditelnosti nebo jejich problematického 
umístění. Účinnou prevencí je kromě 
důslednosti při umísťování návěstidel 
vhodně načasovaná komunikace.

Projetí oddílového či jiného návěs-
tidla souvisí s permisivním významem 
návěsti „Stůj“ oddílového návěstidla 
automatického bloku. Nejde o časté 
MU, jsou však závažné a odehrávají 
se následkem chyby ve fázi zpracování 

informace – tedy strojvedoucí si návěst 
uvědomovali, ale informaci nezpraco-
vali tak, aby jízda do úseku za návěs-
tidlo byla bezpečná. Možnost jízdy za 
návěst „Stůj“ oddílového návěstidla au-
tomatického bloku je riziková a bylo by 
vhodné vázat ji na pokyn výpravčího. 
Za současného stavu lze snížit rizika 
vhodně vedenou radiokomunikací mezi 
strojvedoucím a výpravčím, tématu je 
třeba věnovat pozornost při pravidel-
ných školeních. 

Nestejný územní výskyt
Typologie je promítnuta v mapě ne-

dovolených jízd (https://projetanavesti-
dla.cdvinfo.cz/), která v rámci projektu 
vznikla na podkladě statistických dat 
o nedovolených jízdách, poskytnutých 
Drážní inspekcí a Správou železnic. 
Analýza těchto dat ukázala kromě dal-
ších klíčových vodítek pro další zkou-
mání (např. rozdíly v rizikovosti dle 
provedení návěstidla, změny podílu na 
MU dle délky praxe atd.) také nerovno-
měrnost územního výskytu MU. Vytvo-
řená mapa se tak stala pro následující 
období výchozím nástrojem analýzy 
rizikových míst, kde k projetí návěsti 
„Stůj“ dochází opakovaně a tyto udá-
losti vykazují určité společné specific-
ké znaky. Každá MU v mapě obsahuje 
popis základních parametrů a rovněž 
zařazení do jednoho z uvedených typů. 
Koncentrace určitého typu MU ve sle-
dované lokalitě je účinnou nápovědou 
při analýze nehodového místa, identifi-
kaci rizik a výběru opatření. 

Souběh nepříznivých okolností
Ve výsledku lze říci, že současná situ-

ace, kdy se za jedinou dekádu počet pří-
padů nedovolených jízd za návěstidlo 
se znakem „Stůj“ více než zdvojnáso-
bil, je následkem souběhu různorodých 
nepříznivých okolností. Není překvape-
ním, že v posledních letech (i v rámci 
liberalizace a ekonomizace provozu) je 
stále větším problémem lidský činitel, a 
to v mnoha aspektech. Výchozí boles-
tí je nedostatek strojvedoucích, který 
vede k nepřiměřenému pracovnímu za-
tížení strojvůdců stávajících („divoké“ 
směny, krátké obraty, tlak na výkon a 
mnohostranný stres spolu s postupným 
převáděním nestrojvůdcovských povin-
ností a odpovědností na strojvedoucí v 
souvislosti se zrušením výpravy vlaku 
výpravčím a s omezováním dalších 
profesí), vyčerpání zaměstnanců a ně-
kdy i k odchodu od dráhy; zároveň tyto 
podmínky nejsou příliš atraktivní pro 
případné nové zájemce o povolání.

Výběr nových kandidátů na stroj-
vedoucí je tedy problematický,  
a to i z důvodu nedostatku středních škol  
s dopravním zaměřením. 

Spolu se zkrácením doby a zhorše-
ním kvality výcviku pak dochází také 
ke zhoršení celkové kvality začínají-
cích strojvedoucích, což se projevilo  
i v souhrnných datech o projetých 
návěstidlech; ta ukázala rostoucí po-
díl strojvedoucích s praxí 2-10 let na 
mimořádných událostech. Za pozor-
nost stojí i mimořádně vysoký podíl 

strojvůdců, kteří zahájili praxi v roce 
2017, na celkovém počtu nedovolených 
jízd.

Řada rizik
Je zřejmé, že jmenované problémy 

řešit lze, nejde však z větší části o rych-
lá ani levná řešení. Za tohoto stavu však 
nelze spoléhat na to, že oslabený lidský 
činitel bude donekonečna kompenzovat 
nedostatky na vozidlech a infrastruktu-
ře. Ta by neměla na uživatele klást pří-
lišné požadavky; jinými slovy, měla by 
být v maximální míře samovysvětlující 
a odpouštějící. 

Z rozhovorů i z obsahových analýz 
zpráv o šetření MU vyplynulo, že tomu 
tak vždy není a strojvedoucí se denně 
setkávají s řadou rizik v podobě prob-
lematicky umístěných návěstidel, chy-
bějícího přenosu kódu, nelogičnostmi  
v návěstění a dalšími překážkami, které 
s chybujícím lidským činitelem nepo-
čítají. Velkým dluhem bezpečnosti je  
i chybějící unifikace klíčových ovláda-
cích prvků na stanovišti strojvedoucí-
ho, kdy při přecházení na řadu, s kterou 
strojvedoucí nejezdí často, jde nutně 
větší soustředění na ovládací prvky 
opět na úkor zaměření pozornosti při 
sledování tratě i návěstidel. Při tomto 
všem je třeba připomenout, že v ČR 
dosud není obecně implementován spo-
lehlivý zabezpečovač, který by vlak po 
projetí návěstidla včas zastavil. 

Povinnost výpravčího informovat
Pravděpodobně nelze očekávat, že 

by bylo možné v brzké době přijmout 
taková opatření, jako je znovuzavede-
ní pravidelných dvanáctihodinových 
směn, příprava budoucích strojvedou-
cích a dalších drážních zaměstnanců 
již ve fázi středoškolského vzdělávání, 
nebo převedení odpovědností a činnos-
tí, které odvádějí strojvedoucího od 
výkonu vedení vlaku, zpět na pomoc-
né profese. Určité kroky, přispívající k 
bezpečnosti provozu, však učinit lze. 
Poměrně snadno implementovatelným 
opatřením, po kterém je ze strany stroj-
vedoucích poptávka, je například za-
vedení povinnosti výpravčího aktivně 
informovat strojvedoucího o aktuální 
dopravní situaci a případných změnách 
proti normálnímu stavu. 

Jako perspektivní se jeví aplika-
ce zkušeností ze silniční dopravy, 

konkrétně uplatnění systematického 
přístupu k tvorbě bezpečné dopravní 
infrastruktury. Zde se ukázalo, že ne-
hody se koncentrují na několika málo 
procentech silniční sítě a zároveň  
k problému často přispívají snadno 
odstranitelné závady. Mapa projetých 
návěstidel ukazuje, že i na železniční 
síti jsou mimořádné události rozloženy 
nerovnoměrně, a uplatnění „black spot 
management“ je reálné i tady. 

Důsledná kontrola projektů
V praxi je problémem rovněž vý-

stavba „návěstních problémů na klíč“, 
např. následkem vizuálního konfliktu 
návěstidel s pevnými trakčními zaříze-
ními, jinými stavbami, sloupy osvětle-
ní nástupiště, informačními systémy, 
střechami apod., což potvrdili všichni 
respondenti v individuálních rozhovo-
rech i v rámci skupinových rozhovorů 
v závěru projektu. Prevencí je důsledná 
kontrola projektů bezpečnostním audi-
torem tak, aby byly problémy odhalo-
vány již ve fázi projektu, nikoli až po 
realizaci. Tato aktivita je zároveň plně  
v souladu s evropskou legislativou  
v oboru železnic, která požaduje prová-
dět v projektech tzv. analýzu rizik. 

Pavlína Skládaná, Pavel Skládaný. 
Michal Šimeček

Centrum dopravního výzkumu
Snímky Fotoarchiv ČD

V listopadu dokončil tým brněnského Centra dopravního výzkumu desetiměsíční projekt Výzkum a systematizace fak-
torů přispívajících ke vzniku nedovolených jízd drážních vozidel. V rámci projektu byly různými metodami mapovány 
okolnosti, které mají podíl na projíždění návěstí zakazujících jízdu; znalost těchto faktorů, nikoliv pouhé označení viníka 
události, totiž umožňuje formulovat potřebná preventivní opatření.

Ve vlaku 17909 s odjezdem v 11:10 
ze Strakonic v MJ 814 „jsme“ cestovali 
ve dvou.  Na zastávkách na znamení ni-
kdo nebyl, tudíž vlak jel „jako rychlík“ 
až do Radomyšle. V dopravně Sedlice 
- rovněž zastavení na znamení - vlak 
zastavil „z důvodu náskoku“.

Špatná kvalita spojení
Příjemným překvapením bylo zjiště-

ní, že na trati se nejezdí podle předpisu 
D3 (Předpis pro zjednodušené řízení 
drážní dopravy), nýbrž podle předpisu 
D1, čímž se řízení provozu zjednodu-
šilo, neb strojvedoucí se nemusí v do-
pravnách Radomyšl, Sedlice, Bělčice 
(řízených dálkově z Blatné) ohlašovat 
dirigujícímu dispečerovi, což zase 
zrychluje jízdu vlaku. 

Mizernější je ovšem kvalita spojení 
mezi Strakonicemi a Březnicí. Zatím-
co v dávnější minulosti jezdily přímé 
vlaky, nyní je vozební rameno „zlome-
no“ v Blatné, cestující si na navazující 
vlak počká „jen“ 83 minuty, v opačném 
směru až na výjimku 79 minut. Pak se 
nelze divit, že o takto „kvalitní“ spojení 
není zájem. 

Představa o paralelním autobuso-
vém spojení je naivní. Tudíž přednost 
dostane gumokol s cestovní dobou cca  
50 minut – důsledek „geniálního“ 
dvouhodinového taktu krajských do-
pravních mágů objednávajících do-
pravu. Někdejší vozební rameno (Be-
roun-) Zdice – Protivín je zlomeno  
v Březnici a „berounské“ vlaky pokra-
čují do Blatné, případně do Nepomuku. 

Při zachování rychlíkových přípojů  
(s ministerským dvouhodinovým tak-
tem) na „hlavní trati“ při dvouhodino-
vém taktu to objektivně jinak udělat 
nelze. Aktuální GVD 2023/2024 do-
kazuje, že líp už bylo. V Březnici jsou 
rozvázány přípoje od Zdic do Protivína 
a naopak. Ve Švýcarsku by prostý lid  
s takovouto nabídkou spojení vyhnal 
zastupitele z teplých pelechů.

Nástupištní oříšek
Šokujícím poznatkem byl přístup 

k nástupišti u koleje číslo 4 v Blatné. 
Jeden žasne nad tím, co dovede „homo 
sapiens“ vymyslet. Uspořádání kolejiš-
tě (výhybek) v Blatné je rovněž „geni-
ální“. Od / do Nepomuku (Kasejovic) 
lze totiž historicky jet na/z kolej (e) čís-
lo 4, čili v případě závady / nesjízdnosti 
výhybky číslo 11 se musí provoz za-
stavit a nahradit NAD. Vlaky Beroun> 
Nepomuk se musí v Blatné v případě 

křižování přestavovat cestou posunu.
Staniční budova s pokladnou a če-

kárnou je situována v km 22,108. 
Nejbližší přechod přes koleje je v km 
22,095, slouží k přístupu na nástupiš-
tě číslo 1 u koleje číslo 1. Ačkoli pře-
chod vede přes všechny koleje, tedy  
i dopravní kolej číslo 4, jako přístupová 
cesta k nástupišti číslo 3 „úředně“ ne-
slouží. Od staniční budovy v km 22,108 
by měl jít cestující „proti směru“ k pře-
chodu v km 22,130 (nebo po přechodu 
v km 22,095) přejít na nástupiště čís-
lo 1, po nástupišti číslo 1 pokračovat 
„proti směru“ k přechodu v km 22,175, 
přejít po přechodu přes koleje 1, 2 na 
nástupiště číslo 3 a vracet se na začátek 
nástupiště číslo 3 v km 22,115 k vlaku 
přijezdivšího z Nepomuku. Čili ujít cca 
150 metrů od staniční budovy. Vystu-
pující cestující by se stejným způso-
bem měli přesunout ke staniční budově  
a případně k navazujícím autobusům…

Zakázaná skutečnost
Jaká je realita? Je v přímém rozporu 

s tolik omílanou mantrou bezpečnosti. 
Cestující jdou k vlaku na koleji číslo 
4 po přechodu v km 22,095, ačkoli je 
tam tabulka „zakazující přístup“, pro-
jdou „kolejištěm“ kolem návěstidla 
S4 umístěném nesmyslně v km 22,101 
(proč není umístěno o 10 metrů dál,  
v km 22,091 za přechodem v km 22,095 
to rozum nebere, místa je tam dost) - na 
nástupiště číslo 3. Odhadem vzdálenost 
cca 30 metrů. Při prodloužení nástupi-
ště 3 na 80 metrů jen cca 10 metrů, po 
přechodu. 

Za koncem nástupiště číslo 4, před 
návěstidlem S4 je z „hlediska bezpeč-
nosti“ zcela správně tabulka s piktogra-
mem zakazujícím přístup, který není 
– v souladu s přirozeným rozumem – 
cestujícími respektován. 

Miroslav Zikmund

„Rychlíkem“ ze Strakonic do Blatné
V rámci listopadové „Tour de pošumavské lokálky“ - rozloučení s provozem 
v režii ČD (nebyl jsem sám) - jsem si po letech projel lokálku ze Strakonic do 
Březnice. A jako obvykle jsem se nestačil divit, jak v pozitivním, tak negativním 
smyslu.

Zákazová tabulka není v souladu s přirozeným rozumem cestujícími respektována
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Společenská rubrika
V prosinci roku 2023 oslavilo svá 

životní jubilea několik strojvůdců na 
penzi, členů FSČR ZO Trutnov: Dne 
3. prosince trutnovský Miloš Pour - 
75 let, 16.prosince jilemnický Hynek 
Hašek - 75 let a 17.prosince trutnov-
ský Ivan Kubina - 65 let. Náchodský  
Stanislav „Standáček“ Janáček do-
sáhl 16. prosince na svou první pade-
sátku, ale tvrdí, že: „Není co slavit!“. 
Všem přejeme do dalších let pevné 
zdraví a životní pohodu. Za všechny 
Brutus.

*

Dne 28. prosince oslavil své 50. na-
rozeniny člen FSČR ZO Trutnov stroj-
vůdce Mgr. Grzegorz Rozpendowski. 

Polský státní příslušník bydlící za hra-
nicemi ve Walbrzychu a bývalý učitel 
zeměpisu změnil svůj profesní život  
a v létě 2019 začal pracovat jako stroj-
vůdce v trutnovském depu. Zeměpisu 
ale zůstal věrný a pokud mu čas dovo-
lí, s radostí provede turisty po česko-
polském pohraničí a nebojí se vyrazit  
i s výpravou i dál do Čech. Do dalších 
let mu přejeme pevné zdraví a plno 
správných rozhodnutí za kontroléry na-
šich lokomotiv. Brutus.

*
K poslednímu dni roku 2023 ukončil 

svou celoživotní profesní kariéru jako 
strojvedoucí ČD a dlouholetý předseda 
KRK v naší ZO FS a odešel do důchodu 
náš chomutovský kolega a člen základ-
ní organizace pan Zdeněk Průcha. Za 
odvedenou práci bychom chtěli tímto 
Zdeňkovi poděkovat a do dalších let 
na zaslouženém odpočinku mu popřát 
hodně zdraví, štěstí a spokojenosti  
v osobním životě. To vše mu přejí všich-
ni kolegové a kamarádi z Chomutova.

*
Dne 6. ledna oslavil své sedmdesá-

tiny kolega Jiří Vábr. Do dalších let 
mu hodně zdraví, štěstí a dobré pohody 
přejí kolegové ze ZO FS Letohrad.

*
Dne 22. ledna slaví své šedesáté na-

rozeniny kolega Karel Javůrek, člen 
základní organizace Kolín. K tomuto 
významnému výročí blahopřejeme a do 
dalších let přejeme hodně zdraví, lásky, 

štěstí a životní spokojenosti. Výbor  
a členové ZO FS Kolín.

*
Své 60. narozeniny oslaví dne 

26.ledna náš kolega Jaroslav  
Rákosník strojvedoucí ČD a.s. ze SLČ 
Nymburk. Celý výbor ZO FS Nymburk 
a kolegové mu přejí hodně štěstí a mno-
ho zdraví.

*
Dne 27. ledna oslavil 75 let kolega 

Miroslav Cimfl a 30. ledna oslavil stej-
né jubileum kolega Jaroslav Vaníček. 
Do dalších let jim hodně zdraví, štěstí 
a dobré pohody přejí kolegové ze ZO 
FS Letohrad.

*
V měsíci lednu se dožil náš kole-

ga Tomáš Polášek životního jubilea  
50 let, v měsíci únoru pak slaví kolega 
Libor Polášek jubileum 60 let. Oběma 
našim kolegům přejeme mnoho zdra-
ví, štěstí a pracovních úspěchů. To jim 
ze srdce přejí všichni přátelé a známí  
z Bohumína.

*
Dne 26. ledna oslavil své 55. naro-

zeniny kolega Rudolf Richter ze ZO 
Ostrava. Hodně zdraví!

*
Dne 28. ledna oslavil své 55. naro-

zeniny kolega Miloš Harazin ze ZO 
Ostrava. Gratulujeme!

*
„Dne 5. února oslaví své 60. naro-

zeniny kolega Milan Jarý a dne 19. 

února oslaví své 50. narozeniny kolega 
Daniel Dědeček. Oslavencům k jejich 
životnímu výročí srdečně blahopřeje-
me, a ještě do mnoha dalších let jim 
přejeme hodně štěstí, pevné zdraví a 
mnoho životního optimismu.

*
Dne 7. února oslaví 65 let pan La-

dislav Buranský ze ZO Čerčany. Vše 
nejlepší!

*
Dne 8. února oslaví své 64. naro-

zeniny člen P-FSČR Jiří Šafařík.  Za 
FSČR srdečně blahopřejeme, děkujeme 
za vykonanou práci ve prospěch odbo-
rové organizace a přejeme hodně zdra-
ví, štěstí a osobní pohody.

*
Dne 12. února oslaví své životní ju-

bileum náš kolega ze Seniorklubu při 
liberecké základní organizaci Vladimír 
Vondráček. Výbor, členové základní 
organizace a kolegové ze Seniorklubu 
děkuje za odvedenou práci a do dalšího 
života přejí hodně štěstí, pohody, pevné 
zdraví a spokojenost v rodinném životě.

*
Dne 13. února oslaví náš kolega 

strojvedoucí ČD pan Václav Heller 
55. narozeniny. Pevné zdraví, pohodu 
a spoustu usměvavých vlakvedoucích 
přejí kolegové ze ZO FS Karlovy Vary.

*
Dne 19. února oslaví 80 let ko-

lega Petr Olšar. Do dalších let mu 
hodně zdraví, štěstí a dobré pohody 
přejí kolegové ze ZO FS Letohrad. 

Pan Miroslav Čečetka ze ZO Lou-
ny zemřel 17. listopadu 2023 ve věku 
76 let.

*

Dne 20. prosince 2023 zemřel ve 
věku 84 roků trutnovský strojvůd-
ce na penzi, lyžař a chalupář pan  
Jaroslav Šrůtek. Kdo jste ho znali, 
věnujte mu prosím tichou vzpomínku. 
Foto archiv Brutus.

*
Letošního 10. ledna zemřel po 

krátké těžké nemoci ve věku 77 let 
dlouholetý spolupracovník redakce 
Zájmů strojvůdce PhDr. Ladislav  
Valihrach, brněnský historik, spi-
sovatel a publicista. Vedle širokého 
spektra témat z jižní Moravy se za-
býval i historií železničních nehod  
v tomto regionu. Čest jeho památce. 

 Opustili nás

Modernizace Vlkova u Tišnova a úseku do Křižanova začíná
Rekonstrukce části havlíčkobrodské trati

V rámci modernizace vlkovské 
stanice dojde k odstranění nástupišť  
a podchodu. Vlaky budou zastavovat 
blíže obci. Vznikne nová zastávka Vl-
kov-Osová, což výrazně zkrátí docház-
kovou vzdálenost obyvatelům Vlkova  
a nedaleké Osové. Dvě nová nástupiště 
budou dostupná prostřednictvím šik-
mých chodníků. Součástí rekonstrukce 
je také náhrada stávající nádražní budo-
vy novým technologickým objektem. 
Stavba zahrnuje rozsáhlou revitalizaci 
kolejí, včetně spodku a svršku, rekon-
strukci mostů a propustků, trakčního 
vedení a modernizaci sdělovacího a za-
bezpečovacího zařízení.

Ze sta na sto šedesát
Souběžně s modernizací stanice 

proběhne rekonstrukce jedenácti ki-
lometrů trati z Vlkova do Křižanova. 
Tato stavba ovlivní celý mezistanič-
ní úsek a zastávky v Osové Bítýšce 
a Ořechově, které projdou přestav-
bou a získají bezbariérový přístup.  

 Změny v poloměrech oblouků dovo-
lí zvýšení traťové rychlosti z 100 km/h 
na 160 km/h. Během celé stavby se zre-
novuje osm mostů, čtrnáct propustků  
a postaví se dvě opěrné zdi. V Ořecho-
vě se počítá s protihlukovou stěnou 
chránící mateřskou školu.

Nižší vysoutěžené peníze
Obě stavby budou probíhat v plném 

rozsahu letos. Zvětšení poloměrů ob-
louků a jejich přesun na novou stopu 
není možné provést za provozu, proto 
se i nadále řeší úplné zastavení vlakové 
dopravy od března do září 2024. Stavby 
musí být také výlukově sladěny s mo-
dernizací Brna-Králova Pole.

Firmy Chládek & Tintěra a EŽ re-
alizují rekonstrukci vlkovské stanice  
s nabídkovou cenou 1 387 414 404,- 
Modernizaci navazujícího úseku  
z Vlkova u Tišnova do Křižanova za-
jišťuje konsorcium firem Eurovia CS, 
Chládek a Tintěra, GJW Praha a ELTRA 

s cenou 1 803 087 246,- Částky jsou 
nižší, než předpokládaly soutěže. Rea-
lizace je navržena na spolufinancování 
Evropskou unií z Fondu soudržnosti  

v rámci Programu Doprava 2021–2027. 
Národní financování zajistí Státní fond 
dopravní infrastruktury.                    

 Text a grafika (sž)

Po královopolském nádraží začíná další fáze rekonstrukce havlíčkobrodské trati. Dalším krokem je komplexní obnova 
stanice Vlkov u Tišnova následovaná úpravami na navazujícím traťovém úseku směrem do Křižanova. Přípravné práce 
ve Vlkově již začaly, nejintenzivnější stavební činnost je na obou místech naplánovaná od letošního jara do podzimu, 
hotovo bude v prosinci 2024. Stavbaři nabídli nižší částky, než předpokládaly soutěže. 

S holkama ze Starého Města u Uherského Hradiště do Brna
Není Kvatro jako Quatro

Těšil jsem se. Po Vláře jsem snad nejel ani jako cestující, 
natož abych se mohl dívat ze stanoviště fíry. Byla lednová 
sobota a ve Starém Městě u Uherského Hradiště mělo Kva-
tro via Brno přes Veselí, Kyjov, Nesovice, Bučovice a Slav-
kov odjezd 14.27. Moravanem jsem do Staráku dorazil včas  
a ujistil se, kde spěšný vlak stojí. Erika, tedy paní fírová, mě 
usadila, abych moc nepřekážel a dobře viděl, o to mi taky 
nejvíc šlo. A tak jsme konverzovali a jako i v předešlém pří-
padě jízdy na stanovišti strojvedoucího mi nakonec řeč došla 
a já se jen kochal a poprvé viděl zimní západ slunce s tratí 

před sebou a vlastně ani nevnímal naprosto hladkou a fajn 
jízdu. Při příjezdu do jihomoravské metropole bylo naprosto 
úžasné pozorovat západ slunce, seřazené Ibalginy před br-
něnským hlavním nádražím, prostě takovou drobnou zimní 
pohodu. Ve Kvartu jsem si vzpomněl na zpěvačku a basistku 
svého mládí Suzi Quatro a uvědomil si, že si to vlastně celé 
užívám hned se dvěma holkama. Tou druhou byla Erika Po-
povská, strojvedoucí, které za ten zážitek děkuji.

Text a foto (maj)


